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Folytatja munkáját az országgyűlés téli ülésszaka 
Dr. Szekér Gyula beszéde 

t'Folytatás a 2 1. oldalról.) 
ségű együttműködést: az 
autóbuszok és a közúti jár-
művek hátsó futóműveinek 
szállítására, majd később a 
Zsiguli-egyezmény néven is-
mert megállapodás kereté-
ben személygépkocsi alkat-
rész-kooperációra. E koope. 
ráció kezdete óta 1980-ig a 
nagysorozatban gyártott au-
tóalkatrészekért majdnem 
150 ezer darab személygép-
kocsit vásárolunk. 

A Szovjetunióval és az 

NDK-val öt évre szerződés-
ben rögzített szállítások pél-
da nélküliek a világon: se-
hol nem szállítanak egyet-
len megállapodás keretében 
ilyen nagy mennyiségű au-
tóbuszt. Az idén már meg-
közelítően 9000 autóbus't 
küldünk a KGST-tagors á-
gokba. Az NDK-ban például 
nemrégiben indult útjára a 
húszezredik magyar autó-
busz. A Szovjetunióba pedig 
eddig több mint 30 ezer au-
tóbuszt szállítottunk. 

Űfalib egyezményeket írunk alá 
A magyar—szovjet petrol-

kémiai együttműködés a ha-
zai korszerű petrolkémiai 
ipar alapjainak lerakását se-
gítette elő, nagymértékben 
hozzájárulva tőkés műanyag-
importunk csökkentéséhez. 
Az együttműködés keretében 
tíz éven át évenként 130 
ezer tonna etilént és 80 
ezer tonna propilént szállí-
tunk a Szovjetuni ba, ahon-
nan azonos értékben hatfé-
le műanyagot vásárolunk 
vissza. 

A petrolkémiai együttmű-
ködésben ma már a Szov-
jetunió mellett Lengyelor-
szág. Csehszlovákia és Ro-
mánia is részt vesz. 

A magyar—szovjet gazda-
sági együttműködés kereté-
ben a legutóbbi éviben szá-
mos ú j egyezmény született. 
A megkötött és előkészített 
egyezmények és megállapo-
dások között — fontosságát 
és perspektíváját tekintve — 
kiemelkedik az olaj- és föld-
gázvezetékek műszer- és 
hírközlő rendszerének to-
vábbi közös fejlesztésére és 
gyártásra vonatkozó szerző-
dés. Ezek a berendezések a 
Szovjetunióban a ,több ezer 
kilométeres gáz- és olajve-
zetékek távirányítását vég-
zik majd, és jelentősen nö-
velik a kőolaj- és földgáz-
szállítások üzembiztonságát. 

Exportstruktúránk fejlesz-
tése szempontjából jelentós, 
hogy a következő 10—15 év-
re kialakultak, illetve rész-
ben még alakulóban van egy 
sor, a mezőgazdaságot és az 
élelmiszeripart érintő nagy 
horderejű megállapodás, el-
sősorban a Szovjetunióval, 
de más KGST-országokkal 
is. 

A tervegyeztetések során 
mód nyílt kapcsolataink di-
namikus fejlesztésére a töb-
bi KGST-tagországgal is. 
örvendetes, hogy a Szovjet-
unió mellett a többi szocia-
lista országgal is egyre nő a 
tartós együttműködésen ala-
puló árucsere-forgalom. Az 

V. ötéves terv idején a sza-
kosítási és kooperációs 
egyezmények már a kölcsö-
nös áruszállítások 20—30 
százalékára terjednek ki. 

Űj vonása tervünknek, 
hogy a szocialista kétolda-
lú kapcsolatok mellett a 
sokoldalú integrációs együtt-
működést is magában foglal-
ja. 

Energia- és nyersanyagel-
látásunk biztosítása érdeké-
ben elengedhetetlenül szük-
séges, hogy a bennünket ér-
deklő közös fejlesztésekben, 
szám szerint 10 nagyobb be-
ruházásban szükségleteink 
és anyagi lehetőségeinkhez 
mérten részt vegyünk. 

Ezek között a legnagyob-
bak a kőolaj, a földgáz, a 
villamosenergia és a cellu-
lóz ellátásunkat biztosító be-
ruházások. Az együttműkö-
dés további elmélyítése ér-
dekében a következő évek-
ben a KGST-ben hosszú tá-
vú, 1990-ig szóló együttmű-
ködési komplex célprogra-
mokat dolgozunk ki, a fej-
lesztés legfontosabb terüle-
teire. 

Dr. Szekér Gyula ezután 
hangsúlyozta, hogy a jármű-
ipari, a számítástechnikai és 
a petrolkémiai beruházások 
határidőre elkészültek. A 
magyar—szovjet petrolké-
miai együttműködésben a 
két ország területén együt-
tesen körülbelül 15 milliárd 
forint összegű beruházás ösz-
szehangolását valósítottuk 
meg három esztendő alatt. 
Kézzelfogható bizonyítéka 
ez a szocialista gazdasági in-
tegráció életrevalóságának, 
megerősíti annak további ki-
szélesítésébe vetett hitün-
ket. Példának említem a 
több mint 10 éves magya r -
szovjet és a magyar—lengyel 
timföld-alumínium együtt-
működést Eddig hárommil-
lió tonna timföldet szállítot-
tunk ki, és majdnem 1 mil-
lió tonna alumíniumot vá-
sároltunk vissza. 

Bonyolu't íelad:to' aí kel! megoldanunk 
Az V. ötéves terv egyik 

legnagyobb jelentőségű és 
legnehezebb feladata a nem 
szocialista országokat érintő 
export-import terveink tel-
jesítése. 

E viszonylatban importun-
kat 40, exportunkat legalább 
60 százalékkal kell növelni. 

ez a feladat azért is bonyo-
lult. mert itt nem támasz-
kodhatunk a szocialista or-
szágok közötti szokásos terv-
egyeztetés szilárd alapjaira. 

Termékeinknek csak egy 
része felel meg a tőkés pi-
ac követelményeinek. Teté-
zi gondjainkat az is, hogy 

tőkés exportunk néhány ha-
gyományos termékcsoport 
mellett eléggé szétaprózott, 
és nem nyugszik tartós 
együttműködési alapokon. 

Megérett az ideje annak, 
hogy az eddiginél sokkal 
jobban súlypontokat képez-
zünk. Helyes volna nagyobb 
horderejű együttműködési 
egyezmények kialakítása, 
olyan termékek, termékcso-
portok és területek kijelölé-
se, amelyek fejlesztésével az 
eddiginél sokkal nagyobb 
lendületet adhatnánk tőkés 
exportunknak. 

A megdrágult energiahor-
dozók, nyersanyagok és be-
rendezések ellentételezésére 
sokkal több árut kellene ki-
termelnünk többletkiadása-
ink fedezésére, vagy még 
nagyobb értékű, jobb minő-
ségű, illetőleg ú j termékek 
tömegét kellene exportál-
nunk. Nyilvánvaló, hogy az 
utóbbiakra kell törekednünk. 
Jobb minőségű, jobban érté-
kesíthető, valamint ú j ter-
mékek gyártásával kell a tő-
kés piacokon megjelennünk 

Az eddiginél is jobban 
kell törekedni arra. hogy 
tőkés exportunk egyre nö-
vekvő hányada hosszabb 
időre megkötött, a műszaki 
fejlesztést és az értékesítést 
is felölelő koooerációs és 
más együttműködési szerző-
dések keretében jöjjön lét-
re. Sajnos, ez évi tőkés ex-
portunk elmarad a múlt évi-
től. Éppen ezért a jövő évi 
tőkés exportelőirányzata-
ink teljesítése mind a ter-
melő. mind a külkereskedel-
mi vállalatok előrelátóbb és 
aktívabb munkáját igényli. 

Szembe kell néznünk 
ugyanakkor azzal is, hogy a 
Közös Piac országaiban egyes 
termékeinket diszkrimináció 
sújtja. Ez is nehezíti helyze-
tünket. Az eurónai biztonsá-
gi és egvü'tműködési érte-
kezlet zár ' okmánya szelle-
mében is határozottan to-
vább harcolunk a szocialis-
ta országokat, köztük a ha-
zánkat is súltó diszkriminá-
ció megszüntetésiért 

Olyan helyzetben vagyunk, 
hogy a következő években 
— a fejlődés természetes 
következményeként — to-
vább növekszik a nemzetkö-
zi környezet hatása gazda-
ságunkban. Tudatában kell 
lennünk annak, hogy kül-
gazdasági kapcsolataink 
eredményes fejlesztése nem-
csak rajtunk múlik ugyan, 
de a mi kezünkben is van. 
Ügy kell alakítanunk, töké-
letesítenünk gazdaságunk 
szerkezetét, hogy minél job-
ban alkalmazkodhassunk a 
világgazdaság változó köve-
telményeihez. 

A beterjesztett V. ötéves 
tervjavaslatot a tisztelt or-
szággyűlésnek elfogadásra 
ajánlom — mondotta befe-
jezésül dr. Szekér Gyula, a 
Minisztertanács elnökhelyet-
tese. 

Szalámigyár bővítését és re-
konstrukcióját, hiszen a 
törvényjavaslat külön ki-
emelt feladatként kezeli a 
fenti üzem bővítésének befe-
jezését és üzembe helyezését. 
A kiemelt beruházás azzal a 
kormányszintű támogatással, 
amelyet kapott, határidőre 
befejeződik, és termelői ka-
pacitásai rendelkezésre áll-
nak. Ez a termelőkapacitás 
képes arra, hogy magasabb 
szinten elégítse ki a belföl-
di igényeket hús és húské-
szítmények tekintetében, va-
lamint arra. hogy igen je-
lentős mértékben növelje a 
magas feldolgozási szintet 
képviselő húsipari exportot 

A tefpar feladatai 
A szarvasmarhaprogram 

végrehajtásához szorosan 
kapcsolódik a meglevő tej-
ipari kapacitás, illetőleg 
amelyeket a következő évek-
ben tervez létesíteni a tej-
ipar. 

A megyénk területén mű-
ködő tejipari vállalat azok 
közé tartozik, amely a pázis-
felvásárlást túlteljesíti 1975-
ben. Ehhez nagymértékben 
hozzájáhil megyénk aktív 
részvétele a szarvasmarha-
programban, és várhatóan a 
következő évek jelentősebb 
termelésfelfutást eredme-
nyeznek majd. 

Ehhez kapcsolódna válasz-
tókörzetem problémája: 
Szentes város városellátó 
tejüzemének megépítési igé-
nye. A tejüzem régen szere-
pel célkitűzéseink között, hi-

szen ez a tejüzem, a Tej-
ipari Trösztnél a fejlődést 
bemutató képsorokon úgy 
szerepel, hogy ez volt a 
„kezdet". Szeretném megje-
gyezni, hogy ez az üzem ma 
is termel, de csak az első 
nagyobb hó leeséséig, mert 
szakemberek szerint 10—15 
centiméternél vastagabb hó-
réteget az épület állaga már 
nem bír el. 

Szeretném az illetékeseket 
arra kérni, hogy a megol-
dást a népgazdaság erejéhez 
képest, a lehető legrövidebb 
időn belül igyekezzenek 
megtalálni. Hiszen, ha áthi-
daló megoldást nem talá-
lunk, akkor a Szentes kör-
nyéki aktív szarvasmarha-
tenyésztő területről el kell 
szállítani mintegy évi 6 mil-
lió forintos szállítási költség-
gel a tejet feldolgozásra, 
majd a város és környéké-
nek ellátása érdekében, ha 
nem is ekkora összeggel, de 
vissza is kell ugyanoda szál-
lítani egy részét Természe-
tesen ez is csak abban az 
esetben oldható meg, ha 
más üzem kapacitása bővül, 
mert körülbelül két év múl-
va a jelenlegi kapacitásoltat 
meghaladó termeléssel kell 
számolni. 

Növekvő haromíiexport 
Területünk hagyományo-

san baromfiaktív területnek 
számít, különösen az igen 
jó exportképességű nagytes-
tű baromfi tekintetében. A 
Szentesi Baromfifeldolgozó 
Vállalat 1975-ben várhatóan 
az 1970. évet bázisnak te-

kintve 151 százalékos terme-
lést ér el, és termelésének 
mintegy 70—75 százalékát 
kitevő exportját 1970-hez 
képest 190 százalékra növeli. 

Igyekeztünk kihasználni a 
korszerű nagyüzemi tartási 
lehetőségeket adó fajták 
iparszerű termelését, de vele 
egyidőben elősegítettük a 
háztáji termelést, elsősorban 
olyan fontos cikknél, mint a 
hízottliba-előállítás. 1975-ben 
— várhatóan — például ez a 
szektor teszi lehetővé, hogy 
a vállalat 89 tonna exporl 
minőségű libamájat tudott 
termelni, az 1970. évi 32 ton-
nával szemben. Ezt a lehe-
tőséget a jövőben is messze-
menően szeretnénk kihasz-
nálni, még úgy is, hogy kü-
lönböző kombinatív megol-
dásokat keresünk a nagyüze-
mi és a háztáji termelés 
együttműködtetésére. 

Alapvető feladatunknak 
tartjuk, hogy a növekvő bel-
földi igények maximális ki-
elégítése mellett, továbbra is 
mindent megtegyünk a jól 
értékesülő exportcikkek nö-
velése érdekében. Ehhez ter-
mészetesen — a többi ipa-
rokhoz hasonlóan — bővíte-
ni kell kapacitásunkat, hi-
szen az 1966-ban rekonstru-
ált vállalat az akkori tervek 
szerint 660 vagon élő barom-
fira készült, és várhatóan 
1975-ben több mint 1400 va-
gont dolgozunk fel — mon-
dotta többek között Mag Pál 
képviselő. 

Ferenczi József felszólalása 

Mag Pál felszólalása 
A törvényjavaslat — mon-

dotta bevezetőben Mag Pál 
— foglalkozik az élelmiszer-
ipar feladataival, célkitűzé-
seivel. A kormányprogram 
tárgyalásakor mondotta dr. 
Romány Pál miivszter elv-
társ, hogy az élelmiszeripar-
ban dolgozik Magyarorszá-
gon minden tizedik ember. 
Szűkebb hazánk; Csongrád 
megye területén ez nagyobb 
arányt képvisel: megyénk-
ben minden hetedik iparban 
foglalkoztatott munkás az 
élelmiszeripar dolgozója. Egy 
hagyományosan mezőgazda-
sági háttérrel rendelkező te-
rület természetes fejlődésé-
nek eredménye ez. 

Megyénk zöldség gyümölcs 
termelése lehetővé teszi, 

hogy két konzervipari válla-
lat is működjön eltérő pro-
fillal. 

Elelm ;szer pari 
rekonsiruKCiő 

A Szegedi Konzervgyár a 
negyedik ötéves tervben ter-
melési értékét 114,3 száza-
lékra emelte. A Szegedi Pap-
rikafeldolgozó Vállalat — 
arae'y elnevezéséből eredően 
és fő profiljának a fűszer-
paprika feldolgozását tekin-
ti — e mellett kiegészítő te-
vékenységként, de már 
majdnem 50 százalék mérté-
kig foglalkozik levesporok és 
egyéb szárí'mányok, vala-
mint konzervfélék előállítá-

sával is. Termelését a ne-
gyedik ötéves terv végére 
156 százalékra növelte. 

A Szegedi Konzervgyár 
szerényebb mértékű terme-
lésfelfutása, a szerényebb 
mértékű fejlesztési lehető-
ség következménye. Időszerű 
lenne az üzem rekonstruk-
ciója. A Paprikafeldolgozó 
Vállalat jelentősebb mértékű 
termelésnövekedése az el-
múlt ötéves terv áthúzódó 
rekonstrukció befejezésének 
is köszönhető. Mindkét vál-
lalat jelentős exportot bo-
nyolít le, az össztermelésé-
nek 43, illetve 34 százalékát. 

Jelentőségében, nagyságá-
ban mindenképpen előtérbe 
kell helyeznünk megyénk 
élelmiszeriparánál a Szegedi 

Ferenczi József, a földeáki 
Egyetértés Tsz gépszerelője, 
megyénk 16. számú választó-
kerületének képviselője, fel-
szólalásában rámutatott, 
hogy megyénk mezőgazdasá-
ga. sokoldalúan vesz részt a 
termelés növelését célzó kü-
lönféle programokban, mind 
több zöldséget, húst, cukrot 
és nem utolsósorban gabonát 
akar adni a népgazdaságnak. 

Járásunkban kenyérgabo-
na-termelésünk népgazdasági 
jelentősége — mondotta ez-
után — a szántó röldi növé-
nyek sorában változatlanul 
az elsők között van. A szán-
tóterület megyei vonatkozá-
sában 27—30 százalékát fog-
lalja el, járásunkban 35 szá-
zalékát Csongrád megye ha-
gyományai, valamint adott-
ságai révén is a legfontosabb 
gabonatermesztők közé tar-
tozik az országban. Nyolc-tíz 
évvel korábbi kenyérgabona-
átlagtermései rendszeresen 
meghaladták az országos át-
lagot. Az utóbbi években, 
annak ellenére, hogy a fej-
lődés töretlen volt, évről év-
re az átlagtermések növekvő 
tendenciát mutattak, a me-
gye a gabonatermesztésben 
visszaesett a középmezőnybe. 
Ahhoz, hogy megyénkben a 
gabonatermesztésben sokkal 
kedvezőbb eredményeket ér-
jünk el, elsősorban a termés-
biztonságot kell figyelembe 
venni a fajták megválasztá-
sánál, és természetesen az 
agrotechnikát következetesen 
alkalmazni kell! 

Kedvezőtlen tényezők 
A megye termelési és gaz-

dasági struktúrája sajátos, 
más megyétől eltérő. Ezek, a 
termeléssel közvetett össze-
függésben levő be'olyásolő 
tényezők, de figyelembe kell 
venni a mériegelésnél és a 
feladatok meghatározásánál 
a következőket: 

— Mind a zöldségtermesz-
tés. mind az állattenyésztés 
fejlesztését célzó erő'eszíté-
sek nemcsak elvonták a fi-

gyelmet a gabonatermesztés-
ről, hanem lekötötték a gaz-
daságok erejét és tőkéjét, 
sok esetben teljes egészében. 
Ez akadályozza a növény-
termesztés terén a vetőmag-
felújítást, de különösen a 
tápanyag-visszapótlást 

— A gabonatermelés lehe-
tősége'nek nem teljes mérté-
kű kihasználása adottsága-
inkból következően részben 
az, hogy a termelésfejlesztés 
központjában a zöldségprog-
ram áll, és továbbra is fon-
tos szerepe van az ország el-
látásában és az exportban. 

— Ugyancsak több tényező 
hatásaként megyénk üzemei 
megkésve kapcsolódtak a 
termelési rendszerekhez. 

Az 1975. évi ár- és belvíz-
károk nvatti terméskiesés 
mellett súlyosak a közvetett 
károk is. Az összérték 800 
millió. A következő évekre 
is kedvezőtlenül be ölyásolja 
a termésátlagok alakulását a 
megrongálódott talajszerke-
zet. A jövedelemkiesés okoz-
ta mérsékeltebb fejlesztési 
lehetőség fő'.eg a növényter-
mesztési ágazatot sújtja. 

nemesített vetőmag 
Megyénk mezőgazdasági 

termelő üzemei a fajtavál-
tásban rejlő lehetőségeket az 
utóbbi években egyre job-
ban felismerték és alkalmaz-
zák. A felhasznált vetőmag 
kiváló minősége alapvető 
követelmény és a nagyszabá-
sú felújítást most 1975— 
1976-os termelési évben az 
elvetett 40 százalékos össz-
mennyiséghez arányosított 
nemesített vetőmag biztosít-
ja. A vetési idő helyes meg-
választását, és pontos betartá-
sát a belvízkár és rossz ta-
lajadottságok miatt nagy erő-
feszítésekkel az elvetett te-
rület 85 százalékán teljesí-
tették a gazdaságok október 
hónapban. 

Az országos át'ágnál mint-
egy 20 százalékkal alacso-
nyabb szintű műtrágyázást 
eredményeinkben még a vi-
szonylag kedvező természeti 
adottságaink sem képesek el-
lensúlyozni. Kérjük megyénk 
mezőgazdaságát e tekintet-
ben kiemelten kezelni, azaz 
részére az érintett évenkénti 
növelés ütemét műtrágyában 
meggyorsítani. Az egy gabo-

naarató cséplőgépre jutó ka-
lászos gabonaterület mutató-
ja szerint a megyében tsz-
nél 150 hektár, állami gazda-
ságnál 130 hektár az egy 
kombájnra jutó terület A 
gépek elhasználódási foka 
súlyos, és zömükben drágán 
újíthatók fel. Nagy betakarí-
tási veszteségeket okozva — 
időben és mázsákban —, e 
tény súlyosságát tekintve a 
legnagyobbak közé tartozik. 
Ezen részben segít csak a 
termelési rendszerekhez való 
csatlakozás, és azon belül 
kapott nagy teljesítményű 
kombájnok beszerzése. 

A kapcsolatok kérdése 
E fórumon jelezném a 

szántóföldi zöldség'e mesztés 
(burgonya, vöröshagyma), a 
termelő gazdaságok és a 
MÉK felvásárló vállalat 
kapcsolatának — kölcsönös 
kockázatvállalásának kérdé-
sét. Nem vagy csak részbea 
történik meg az áru betaka-
rításkori szerződésben fog-
lalt átvétele, holott az árak 
még magasak a piacon, és 
nem is kielégítő a kínálat. 
Járásunkban levő termelő-
üzemek ismeretes előte-vei 
alapján e növényféleségek 
termelésénél 40 százalékos 
csökkenés várható. 

Tolmácsolnám választóim 
kérését kormányszerveink 
felé az éoítőanyag-eT.átás 
megyei és főleg Makó járás 
és Makó város viszonylatá-
ban. Kisméretii tégla. mész, 
cement, betonáth'.dalók. nyí-
lászárók, burkol óanvagok te-
kintetében. (Indokolja ezt a 
belvíz m'att megrongálódott 
és új'á^n'tés-e váró épületek 
nagy száma.) 

Az új ötéves tervünket 
biztos alaora épít'ük, né-
pünk eltökélt szándéka, hogy 
felépíti a fe'lett szocialista 
társadalmat, ebben a nagy 
munkában továbbra Is tá-
maszkodhatunk a Szovjet-
unióval, a KGST országaival 
széles körű nemzetközi gaz-
daság' együttműködésre, öt-
éves tervünket elfogadom, és 
elfogadásra ajánlom, és úgy-
szintén az ebből adódó 1976-
os népgazdasági feladatokat 
is — mondotta befejezésül 
Ferenczi József. 


